*


Az úgynevezett kis rövidírás

Általános szabályok

1. A  vessző után nincs szóköz.

2. A  nagybetűjelet általában nem használjuk. Kivétel, ha egy szó vagy rövidítés minden betűje nagy. PL. MVGYOSZ

Római számok esetén: csak a két vagy több betűből álló római szám elé kerül nagybetűjel.

3. Ugyanúgy, mint a teljesírásban: ha egy szám után írásjel van, a szám és az írásjel közé a következő esetekben hatos pontot teszünk. Példa az egyes szám esetén (Usa computer Braille-ban):

1; #a,2
1: #a,3
1? #a,5
1! #a,6
1* #a,9
1" #a,0
4. Ugyanúgy, mint a teljesírásban: ha egy szám után a-j  közé eső betű van, a szám és a betű közé hatos pontot teszünk. Példa az egyes szám esetén (Usa computer Braille-ban):

1a #a,a
1b #a,b
1c #a,c
1d #a,d
1e #a,e
1f #a,f
1g #a,g
1h #a,h
1i #a,i
1j #a,j
Megjegyzés:

Hasznos lenne, ha egy kód beírásával el lehetne érni, hogy ne történjen meg az adott esetben a rövidírásra való fordítás. Időnként ugyanis a szöveg értelmétől függően bele kellene nyúlni a szövegbe. Pl.:

Három nappal később meglátogatta.

Nappal nem látszik a hold.

Az az igazság, hogy sokat kell még várni rá.

Volt egy ember Afrikában.

A  Volt egy mértékegység.

16 egyjegyű rövidítés

Általában csak önálló szóként rövidíthetőek. Csupán pár kivétel van.

csak:
cs
(146)
de:
d 
(145)
és:
é
(16)
hogy:
h
(125)
is:
i
(24)
így:
í
(34)
kell:
k
(13)
lesz:
l
123)
mely:
m
(134)
nem:
n
(1345)
óta:
ó
(246)
pedig:
p
(1234)
tehát:
t
(2345)
után
u
(136)
úgy:
ú
(346)
van:
v
(1236)
Olyan szavak listája, amikor az egyjegyű szórövidítések szavakon belül is rövidíthetők. 

(Néha van benne kétjegyű szórövidítés is):

csakis
=
csi
csakhogy
=
csh
csaknem
=
csn
csakugyan
=
csugyan
csakhamar
=
cshamar
akárcsak
=
akárcs
ugyancsak
=
ugyancs
dehogy
=
dh
nemde
=
nd
éspedig
=
ésp
mégpedig
=
mégp
dehogyis
=
dhi
úgyis
=
úi
nemcsak
=
ncs
majdnem
=
majdn
nemrég
=
nrég
nemlátó
=
nlátó
azóta
=
azó
ezóta
=
ezó
mióta
=
mió
régóta
=
régó
azután
=
azu
ezután
=
ezu
miután
=
miu
*délután=délu
akárhogy=akárh
alighanem=alighan
alighogy=aligh
amely=am
amellyel=amv
aminthogy=amth
amióta=amió
azazhogy=azazh
azóta=azó
bárhogy=bárh
csakannyi=csai
csakennyi=csei
csakhogy=csh
csakígy=csí
csakilyen=csilyen
csakolyan=csolyan
csakúgy=csú
dehogyisnem=dhisnem
dehogynem=dhn
épphogy=épph
ezóta=ezó
hanem=han
hogymint=hmt
majdcsak=majdcs
majdhogy=majdh
márpedig=márp
mégiscsak=mégiscs
mellyel=mv
merthogy=merth
mígnem=mígn
mindenhogy=mdenh
minthogy=mth
mivelhogy=mivelh
semhogy=semh
úgyhogy=úh
21 Kétjegyű rövidítés

annyi:
ai
(1;24)
boldog:
bg
(12;1245)
ennyi:
ei
(15,24)
gond:
gd
(1245;145)
függ:
gg
(1245;1245)
gyors:
gys
(1456;234)
keres:
ks
(13;234)
mind:
md
(134;145)
mint:
mt
(134;2345)
ország:
og
(135;1245)
olvas:
os
(135;234)
össze:
öe
(12345;15)
pont:
pt
(1234;2345)
pénz:
pz
(1234;126)
rövid:
rd
(1235;145)
forr:
rr
(1235;1235)
szabad:
szd
(156;145)
tanács:
tcs
(2345;146)
teljes:
ts
(2345;234)
világ:
vg
(1236;1245)
volt:
vt
(1236;2345)
Az alábbi esetekben a kétjegyű rövidítések nem használhatók

harmadannyi
huszadannyi
százannyi
zuhanynyitó*
Boldogasszony*
*mennyi*
hangversenynyitány*
szennyirodal*
sróforr
beforr
foszforral
brókeres*
fiákeres*
gyökeres
pacemakeres*
pókeres*
sikeres*
szekeres*
programindító*
rámindul*
számindex*
vitamindús*
Mindszenti*
Albumint
amphetamint
Benjámint
filmintézet*
glutamint
gyámintézet*
hisztamint
jázmint
jázminte*
*minta*
*mintá*
villáminterjú*
vitamint
vitamintablett*
vitamintartal*
vitaminterápi*
villámolvasás*
villámolvasni
*fürössze
szösszenet*
*kupont
*naponta
pompont
pontifex
pontonh*
*sampont
sampontermék*
spontaneitás*
spontán
tampont
Szabadka
Szabadká*
meginterjúvolt*
távoltart*
Voltaire*
voltmérő*
mikrovolt*
millivolt*
kilovolt*
voltnál
voltnak
voltnyi
volton
voltot
voltos
volttal
voltról
volttól
Az  "a" és "az" névelő

az "a" névelő rövidítése: kettes pont
a  "az" névelő rövidítése: hármas pont
A  rövidítés és az utána következő szó között nincs szóköz.
7  szóvégi rövidítés

-ban, -ben:
-b
(*12)
-ból, -ből:
-bl
(*12;123)
-hoz, -hez, -höz:
-hz
(*125;126)
-ként:
-kt
(*13;2345)
-ról, -ről:
-rl
(*1235;123)
-tól, -től:
-tl
(*2345;123)
-val, -vel:
-v
(*1236)
Megjegyzés:
Ezek a szóvégi rövidítések kötőjel után is rövidítendők. Abban az esetben, amikor idegen szavak után következnek. Mint pl.:
New York-ban
New York-ból
New York-ról stb.
A  -val, -vel szóvégi rövidítések használata esetén speciális probléma vetődik fel, ezért erre a későbbiekben még kitérünk.
Kivételek: -ban, -ben

Az alábbi esetekben nem rövidítjük:
meghibban
megdöbben
*lebben
*rebben
*csobban
*dobban
*lobban 
*robban
szerben
verében
gereben
seben
zseben
különben
véreben
eben
hasában
Nem rövidítjük a  középfokú melléknév határozós alakjait sem
*babban
*cabban
*csabban (pl. makacsabban)
*dabban (pl. szabadabban)
*fabban (pl. csúfabban)
*gabban (pl. gazdagabban)
*gyabban (pl. lágyabban)
*habban
*jabban (pl. újabban)
*kabban (pl. halkabban)
*labban (fiatalabban, stabilabban)
*lyabban (pl. komolyabban)
*mabban (pl. finomabban, vidámabban)
*nabban (pl. bizonytalanabban)
*nyabban (pl. alacsonyabban, halványabban, változékonyabban)
*pabban
*rabban (pl. gyakrabban)
*sabban (pl. magasabban, radikálisabban, álmosabban, pirosabban, gyorsabban, lassabban, alázatosabban, világosabban, zűrzavarosabban, látványosabban, hangosabban, céltudatosabban, markánsabban, gazdaságosabban, gondosabban)
*szabban (pl. ravaszabban)
*tabban (pl. határozottabban, fáradtabban)
*tyabban
*vabban (pl. negatívabban)
*zabban (szárazabban)
*zsabban
*ábban (pl. ritkábban, tisztábban, sárgábban, barnábban, lazábban)
*bebben
*cebben (pl. különcebben)
*csebben (pl. bölcsebben)
*debben (pl. rövidebben, zöldebben)
*febben
*gebben (pl. öregebben)
*gyebben (pl. irígyebben)
*hebben 
*jebben
*kebben (pl. félénkebben)
*lebbem
*lyebben (pl. mélyebben)
*mebben
*nebben (pl. szemtelenebben)
*nyebben (pl. érzékenyebben, keményebben)
*pebben
*rebben (pl. kövérebben, fehérebben)
*sebben (pl. vörösebben, keservesebben, szívesebben, erősebben, békésebben, félelmetesebben, szelesebben, csöndesebben, kedvesebben , sikeresebben)
*szebben (pl. szebben, legszebben)
*tebben (pl. sötétebben)
*tyebben
*vebben (pl. merevebben, agresszívebben)
*zebben (pl. nehezebben)
*zsebben
*ébben (pl. feketébben, szürkébben, büszkébben, gyengébben)
*ibban (pl. kapzsibban)
*ibben (pl. legrégibben)
*íbben
*obban (pl. jobban)
*óbban (olcsóbban, mohóbban, pazarlóbban, forróbban)
*öbben (pl. többen)
*őbben (pl. érthetőbben)
*ubban
*úbban (pl. szomorúbban)
*übben
*űbben (pl. sűrűbben)
Kivételek: -hoz, -hez, -höz

(Csak teljes szavak esetén.)
éhez 
kolhoz
behoz
kihoz
meghoz
elhoz
lehoz
felhoz
áthoz
rához
reához
idehoz
odahoz
széthoz 
összehoz
visszahoz
Magyar szavak esetén az alábbi módon adjuk meg a  -val, -vel szóvégi rövidítések használatát

*ával=*áv
*éval=*év
*ével=*év
*ival=*iv
*ivel=*iv
*óval=*óv
*ővel=*őv
*uval=*uv
*úval=*úv
*üvel=*üv
*űvel=*űv
*bbal=*bv
*bbel=*bv
*ccal=*cv
*ccel=*cv
*ccsal=*csv
*ccsel=*csv
*chcsal=*chv
*chcsel=*chv
*chhal=*chv
*chhel=*chv
*ddal=*dv
*ddel=*dv
*ffal=*fv
*ffel=*fv
*ggal=*gv
*ghgal=*ghv
*ggel=*gv
*ghgel=*ghv
*ggyal=*gyv
*ggyel=*gyv
*hhal=*hv
*hhel=*hv
*jjal=*jv
*jjel=*jv
*kkal=*kv
*kkel=*kv
*llal=*lv
*llel=*lv
*llyal=*lyv
*llyel=*lyv
*mmal=*mv
*mmel=*mv
*nnal=*nv
*nnel=*nv
*nnyal=*nyv
*nnyel=*nyv
*ppal=*pv
*ppel=*pv
*rral=*rv
*rrel=*rv
*ssal=*sv
*ssel=*sv
*sszal=*szv
*sszel=*szv
*ttal=*tv
*ttel=*tv
*ttyal=*tyv
*ttyel=*tyv
*vval=*vv
*vvel=*vv
*wval=*wv
*wvel=*wv
*xszal=*xv
*xszel=*xv
*yval=*yv
*yvel=*yv
*zzal=*zv
*zzel=*zv
*zzsel=*zsv
*zzsal=*zsv
Idegen szavak esetén az alábbi módon adjuk meg a  -val, -vel szóvégi rövidítések használatát

Idegen szavak esetén az alábbi módon adjuk meg a  -val, -vel szóvégi rövidítések használatát, mert a  rag mindig kötőjellel kapcsolódik az idegen szóhoz.
Churchill-lel
Dennis-szel
David-del
Merelyn-nel
-val=-v
-vel=-v
-bal=-v
-bel=-v
-cal=-v
-cel=-v
-csal=-v
-csel=-v
-del=-v
-gyal=-v
-gyel=-v
-kal=-v
-kel=-v
-mal=-v
-mel=-v
-ral=-v
-rel=-v
-sal=-v
-sel=-v
-szal=-v
-szel=-v
-tal=-v
-tel=-v
-zal=-v
-zel=-v
-zsal=-v
-zsel=-v
kivételek
-val, -vel
(A  következő esetekben nem használható)
*szível
*érrel
*könyvel
könnyel
*kedvel
keddel
orral
*nevel 
*növel 
*szaval 
széjjel
reggel
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